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NAGYBÖJT 3. VASÁRNAPJA                             C év         1– 4 oldal 

 

Olv.: Kiv 3,1-8a.13-15 – 1Kor 10,1-6.10-12 – Lk 13,1-9 

A terméketlen fügefa  
                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

Nagyböjt 3. vasárnapja a megtérés vasárnapja! 

 

Kedves Testvérek! A magyar néplélek bölcs középnek nevezi a mai vasárnapot, mert a böjti 
idő felezőpontján van. A megtérés az ember menekülési útja. Az ókori keresztények, azt 
megelőzően az őskeresztények a megtérést életmentőként értelmezték, valahogy úgy, ahogy a 
tengerből kimentik a fuldoklót a hajóra. Az Egyház hajó, amely összeszedi a veszélyben 
lévőket, hogy elvigye őket a kikötőbe.  
 

Mi, akik most itt vagyunk, nagy valószínűség szerint mindannyian túl vagyunk az első 
megtérésen. Megkereszteltek bennünket, ezután egész életünk a második megtérés időszaka, 
ami azt jelenti, hogy állandóan haladunk az Isten felé. A mai vasárnapon ezután kell kérdezni:  
 

Haladunk  az Isten felé? 

Vagy csak a magunk útját járjuk, 
 de az veszélyes, életveszélyes! 

 

Meneküljünk meg  
és igyekezzünk Istennel együtt az úton! 

 

Ezt a szentmisét élő Gábor testvérünkért ajánljuk fel! Gábor, akit mi Gazsinak hívunk, aki 
az énekesek vezetője, lelki ünnepléseink egyik szervezője. Ahogy megszólal az ének, az 
szólít, hív bennünket, hogy együtt dicsérjük énekünkkel az Urat. Isten éltessen Gábor! Ha van 
még itt Gábor nevű testvérünk, mindazokkal imádság ölel egybe bennünket! 
 

Szentbeszéd 

 

Kétezer esztendővel ezelőtt hangzott el: 
Térjetek meg! 

 

Kedves Testvérek! Ma, a megtérés vasárnapján találkozunk itt ebben a templomban. Amikor 
Jézus a megtérésről beszélt, ezt így hirdette ki: Mindenkinek meg kell térni! Mindenkinek? 
Hogy ezt kezdjük érteni, a mai vasárnapon az Egyház felolvastatja ezt az evangéliumot. 
Emberekről hallottunk, akiket Pilátus megöletett, másik történetben az emberekre rádőlt a 
torony és megölte őket. Megholtakról hallottunk. A zsidó gondolkodás szerint, akik áldozatul 
esnek, az valamilyen bűnük következménye.  
 

Ezzel a megállapítással mindenki, aki ott volt, aki hallgatta Jézust, szinte magától értetődően 
kivonta magát, ők megkapták, amit megérdemeltek, mi nem vagyunk közöttük. Jézus új 
tanítás követe volt, a következőt fűzte hozzá: 
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Ha meg nem tértek, ti is erre a sorsra juttok! 

Azt gondoljátok, hogy ők bűnösebbek voltak, mint ti? 

 

Azt gondoljátok, hogy ők bűnösebbek voltak,  
mint mi? 

Tehát mindenkinek meg kell térnie! 

 

Az ószövetségi gondolkodás szerinti megtérés új értelmet nyer az Újszövetségben. Jézus 
tanításában azt jelenti: Változtassátok meg gondolkodásotokat! Gondolkodjatok másképpen, 
mint eddig! 180 fokos fordulat! Új életszemlélet! Új életmód! 
 

A kérdés az, ma mennyire aktuális ez 
A megtérés vasárnapján olvassuk a Bibliából az üzenetet: Mindegyikünknek meg kell térnie 
bűneiből! Mit állít eléjük Jézus? Az ember bűne alapvetően az, – ebből származik minden 
rossz az életünkben – hogy saját egyéni elgondolásához szabja az életét. Mindenkinek vannak 
elgondolásai. Mindenkinek vannak az élettel, saját életével kapcsolatos céljai. Mindegyikünk 
individuum, mindegyikünk egyetlen, senki mással össze nem téveszthető. 
 

Mindegyikünk egyedi, de az embernek felül kell vizsgálnia az egyéni gondolatait! 
Az egyéni gondolataink természetünk szerintiek.  
Természetünk szerint mindannyian önös érdekek által meghatározottak vagyunk. 

A megtérés az ember egyéni gondolatait átrendezi, ami azt jelenti,  
hogy az ember értékekhez igazodik, kiszabadul az önzés börtönéből!  
Valójában a megtérés célja az, hogy minden ember megtalálja helyét a közösségben! 
Minden ember fölismerje azt, hogy a helye a közösségben van! 

 

Az ember nem magányos. Az ember nem egyedüli vándor. Azt is mondhatom a mai világra 
utalva, az ember nem világpolgár. Az embernek valahol a helyén kell lennie. Be kell látnunk, 
hogy a legfőbb jó nem az egyén érdeke, hanem a közösség java. Vannak egyéni érdekeink, de 
azok nem mehetnek szembe a közösség javaival!  
 

Sőt, ha komolyan vesszük Krisztus tanítását,  
akkor az embernek tudomásul kell vennie azt, hogy az ember egyéni értékei 
- örökölt, egyéni szorgalmával megszerzett, öröklött adományait kibontakoztatott -  
az ő karizmái, vagy lelki adományai, de nem a sajátja! 

 

Ezeket a közösség javára köteles fordítani! Ezeket nem tarthatja meg magának! Mennyire így 
van! Amikor valaki ezeket az értékeit emberhez méltóan bontakoztatja ki, akkor egyszer csak 

a közösség fölismeri ezt és értékeli! Akinek csak egyéni érdekei vannak, aki nem találta meg 
a küldetését a közösség szolgálatában, az elveszett ember, magányos. Elszigetelődik. 
 

Mit is jelent az, hogy mindegyikünk bűnös? Igen, újra tudatosítani kell magunkban a 
bűntudatot. A bűn az, hogy egyénieskedünk, hogy egyéni vágyak, egyéni érdekek határozzák 
meg az életünket, ez olyan útra visz, amely a közösségből kivezet. Legfeljebb úgy él valaki 
ilyen esetben a közösségben,  mint haszonélvező, - durvábban – élősködő. 
 

Megtérés azt jelenti Krisztus üzenetében, 
hogy mindegyikünknek egyéni érdekei világából 

ki kell mozdulnia és értékekhez kell igazítani az életét! 

Keresztény ember Krisztushoz igazítja az életét! 
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Aki Van értetek 
A mai olvasmányra hivatkozva Istenre gondolunk: Ki az, aki küldött hozzátok? – kérdezi 
Mózes. Aki Van! Ezt mondd nekik! Ma 2019 nagyböjt 3. vasárnapján az igehirdető: azt 
mondd nekik, ahhoz igazítsátok az életeteket: Aki Van! 

 

Ennek a névnek értelme: Aki Van értetek! 

 

Micsoda lehetőség  
Ahhoz igazítani az életünket, Aki értünk Van! Aki minket szeret!  
Aki hozzánk irgalmas! Ha Jézusra hivatkozunk, Jézushoz igazítjuk az életünket, 
Jézus az Emmanuel! Velünk az Isten! Kihez igazítjuk az életünket? 

Aki velünk Van! Miért van velünk? Mert szeret minket!  

Olyan életpéldát mutat nekünk, amely az élet útja! 

 

A fügefa példája 
2000 évvel ezelőtt hangzott el ez az alapüzenet: Térjetek meg! Igazítsátok az életeteket 
igazságokhoz. A zsidók számára ez a tízparancsolat volt. Az Újszövetség emberei számára ez 
Jézus tanítása a szeretetparanccsal: Térjetek meg! Lépjetek ki a magatok kicsinyes világából 
és engedjétek, hogy Isten tanítása, Jézus példája formálja, alakítsa át egész 
gondolkodásotokat. A Biblia kézzelfoghatóan világítja meg ezt a fügefa példájával.  
 

A fügefa évek óta nem hozott gyümölcsöt. Mire való ez a fa,  
amelynek küldetése lenne, hogy gyümölcsöt teremjen az ember javára?  
Mire való az az élet, amely arra való, hogy gyümölcsöt teremjen az ember javára?  
Önmaga javára éppen elegendően és bőségesen a többi ember javára! 

 

Szép, de nem elegendő 
Nem elegendő gyümölcsöt ígérő fának leveleket hozni.  
A levelek szépek lehetnek akár.  
Szép az, amikor valaki a kereszteltek anyakönyvére hivatkozhat,  
hogy őt egyszer megkeresztelték, nevét be is írták a megkereszteltek könyvébe. Szép. 
Szép az, amikor a keresztény életnek a különböző jelképeit, jelvényeit hordozzuk, 
amikor a nyakunkba nyakláncot, keresztet teszünk. Szép.  
Akár hitvallás is lehet. Hányan leteszik a keresztet.  
Ma olyan világban élünk, amikor a kereszt sokakat zavar.  
Szép az, amikor valaki valamilyen módon megvallja,  
hogy ő a kereszt vallásához tartozó! 

 

Szép az, amikor valaki azt mondja, hogy én nem teszek semmi rosszat senkinek,  
nem akarok semmi rosszat senkinek. Szép. Csak kevés! Nem elég!  
Tehát a vincellér hangja az Isten szava: 
Még adjunk időt, hogy gyümölcsöt hozhassanak!  

 

Nagyon egyszerű a gyümölcs 

Csak két gyümölcsöt említek. Elég! 

Az egyik: a nagylelkű megbocsátás! 
A másiK: Az ember nem elégszik meg azzal, hogy nem tesz rosszat,  

hanem jót tesz a másiknak, a másikkal!  
Ez a gyümölcs hiányzik leginkább a világban!  

Ez fölveti a kérdést: Valóban megtértünk?  
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Az ártatlan áldozatok szenvedése 

Visszautalok azokra az áldozatokra, akiről hallottunk.  
Ezzel szemben megjelenik Krisztus által: Az ártatlan Áldozat szenvedése!  
Néha erre is gondoljunk, mennyi ártatlan áldozata van a világnak!  
Ez is Jézus tanítása, amikor Miattam üldöznek benneteket  
és ti azt, mint ártatlan áldozat, elviselitek,  
akkor hatalmas lelki erők támadnak ebben a világban,  
ahol sok az áldozat, ahol emberek egymás áldozatává lesznek!  
De a legnagyobb ártatlan szenvedő – a Megváltó példája mutatja –  

Krisztus a világ megváltója! Ebből az élet erői fakadnak föl! 

 

Kedves testvérek! Térjetek meg! 

 

+  A M E N  + 

 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Kérjük Istentől a megtérés kegyelmét! Egyénieskedő, önző emberekből 
igazi közösségi emberekké legyünk, mint akik adósai az Istennek és szolgálatukkal ezt az 
adósságot embertestvéreik felé törlesztik. Ezáltal ismerhetik meg az emberi élet értelmét! 
Imádkozzunk! 

Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Most, amikor Isten áldásáért könyörgünk, akkor gondoljunk arra, hogy 
Isten földi emberekből égi emberekké, lelki emberekké szeretne minket formálni és alakítani, 
hogy valami több mutatkozzék meg ebben a világban az Isten jóságából. 
 

Holnap Gyümölcsoltó Boldogasszony ünnepe lesz. A magyarok nevezték így el ezt a nagyon 
szép ünnepet. Aki tud, ünnepeljen szentmisén való részvétellel, nem azért, mert főünnep, 

hanem ennek az ünnepnek megváltásunk szempontjából egyedülálló a jelentősége. A magyar 
nemzet, amely Isten jóságának köszöni létét, mindig nagy buzgósággal ünnepelte.  
 

Nagyon köszönöm Fiúk, - az emeletünkön lakók - hogy ilyen szép számmal ti is itt voltatok, 

hozzávesszük ezt a szép számú ministráns csapatot és a folyosón lévő gyereksereget. Ha mi 
mindannyian igazán megtérnénk, akkor megtapasztalhatná az egész ország. Isten segít 
bennünket, ha akarjuk! 
 


